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Ministr zdravotnictví Tomáš Julínek nebude čekat na nový zákon a převede fakultní nemocnice na „akciovky“.
S tím nesouhlasí šéf resortu školství Ondřej Liška.
PRAHA Julínkův postup při transformaci fakultních nemocnic vyvolal nesouhlas ministra školství Ondřeje Lišky. Proč?
Zatímco návrh zákona o univerzitních nemocnicích jako neziskových obchodních společnostech se teprve bude
schvalovat, Tomáš Julínek už chystá převod fakultních nemocnic na akciové společnosti. Ministerstvo zdravotnictví, pod
které fakultní nemocnice spadají, je může na „akciovky“ převést na základě zákona o majetku státu. Teprve poté se
budou moci transformovat na univerzitní nemocnice podle případného nového zákona. „Já bych to viděl jako zvláštní trik:
na jednu stranu dlouhé měsíce připravovat transformaci podle zákona o univerzitních nemocnicích, a potom to udělat
podle zákona úplně jiného. To je dost neseriózní. Znamenalo by to rozhodně důvod pro svolání koaličního jednání na
nejvyšší úrovni,“ prohlásil Liška pro server Aktuálně.cz. Podle serveru by převod na akciové společnosti mohl proběhnout
už v říjnu.
Věcný záměr zákona o univerzitních nemocnicích již schválila vláda. Plné znění návrhu je ve fázi připomínkového řízení
a podle ministerstva zdravotnictví by mělo jít k posouzení vládě v červnu. Pokud projde sněmovnou, mohl by prý zákon
platit od začátku příštího roku.
Zákon o univerzitních nemocnicích, který je součástí plánované reformy zdravotnictví, má zlepšit dosud nevyhovující
způsob fungování fakultních nemocnic. Nová právní forma podle ministerstva přinese například větší zodpovědnost
vedení nemocnic.
Univerzity chtějí veřejnoprávní nemocnice Představa ministerstva zdravotnictví o transformaci fakultních nemocnic
ovšem vyvolala také odpor opozice a zástupců univerzit. Ty by chtěly, aby univerzitní nemocnice byly veřejnoprávní a
aby celé jejich představenstvo jmenovala univerzita.
Verze návrhu zákona, kterou mají LN k dispozici, počítá s tím, že univerzitní nemocnice budou v podstatě akciovými
společnostmi, které svůj zisk reinvestují. V jejich představenstvu má zasedat šest zástupců ministerstva a tři zástupci
univerzity. Škola bude navrhovat jednoho z členů nejužšího vedení nemocnice – akademického ředitele.
Vztahy univerzity a univerzitní nemocnice má upravovat vzájemná smlouva, univerzita by nemocnici platila náklady
na vzdělávání studentů. Ministerstvo zdravotnictví počítá s tím, že současné fakultní nemocnice převede na akciové
společnosti, a až prosadí zákon, předá 34% jejich akcií univerzitám. Tento podíl jim má zajistit, že o nejdůležitějších
věcech nebude moci stát rozhodnout bez jejich souhlasu.
Julínek přitom dříve avizoval, že na konkrétní podmínky univerzit při tvorbě zákona přistoupí. „Zapracujeme požadavky
univerzit tak, jak byly předloženy ministru školství,“ uvedl, když o jeho záměrech jednala vláda. Podle Univerzity Karlovy
se tak ale nestalo. „Paragrafovaná verze vychází z věcného záměru schváleného vládou, se kterým UK zásadně
nesouhlasí. K posunu v této věci tedy nedošlo,“ sdělil LN mluvčí univerzity Václav Hájek.
V univerzitních nemocnicích by se také již mzdy zaměstnanců neřídily tabulkami jako dnes. Tabulkové platy přitom hájí
lékařské odbory.


